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پشت پرده محدوديت
 واردات خودرو  در "بازار ارز"

رئيس ش��وراي رقاب��ت با بيان 
اينک��ه معاون اول رئيس جمهور 
قبل از ابلاغ بخشنامه محدوديت 
واردات خودرو متوجه رقم بالاي 
تقاض��اي خريد ارز براي واردات 
خودرو شده بود، گفت: اين حجم 
ثبت سفارش آن هم قبل از ابلاغ 

بخش��نامه عادي نبوده و بايد مورد بررس��ي جدي قرار گيرد. 
رضا ش��يوا در گفتگو با تس��نيم، درخصوص تصميم کميته ويژه 
بررس��ي محدوديت واردات خودرو در ش��وراي رقابت، اظهار 
داش��ت: اين کميته همچنان در حال تحقيق اس��ت اما هر روز 
ابعاد اين موضوع پيچيده تر مي ش��ود که همين امر رس��يدگي 
ب��ه آن را ب��ا زمان بر کرده اس��ت. وي با اعلام اينکه براس��اس 
گزارش��ات دريافتي پيش از ممنوعيت واردات خودرو توس��ط 
نمايندگي هاي غيررسمي درخواست رقم بالاي خريد ارز براي 
واردات خودرو اعلام شده بود، افزود: معاون اول رئيس جمهور 
در زمان بررس��ي و س��اماندهي بازار ارز متوجه اين امر ش��ده و با 
ابلاغ بخشنامه ممنوعيت واردات خودرو توسط نمايندگي هاي 
غيررسمي مانع بروز التهاب در بازار ارز شده است. چراکه اگر آن 
ميزان تقاضاي ارز براي واردات خودرو به بازار مي آمد تش��نج 

عجيبي ايجاد مي کرد. 

توسعه روابط تجاري ايران با شمال اروپا
ايران در راس��تاي گس��ترش روابط تجاري با کشورهاي شمال 
اروپا ارتباط خود را با کش��ورهاي س��وئد و دانمارک توسعه داده 
است اما در اين ميان مشکل زيرساختي مانع افزايش صادرات 
ايران به اين کش��ورها اس��ت. به گزارش مهر، در س��ال جاري 
ايران در راستاي گسترش روابط تجاري با کشورهاي اروپايي 
گام هاي بزرگي را برداش��ته اس��ت. در اين راستا توسعه اهداف 
اقتصادي با اروپاي شمالي از مهمترين اهدافي است که ايران 
دنبال مي کند. ايران هم پس از برجام اقدام به گسترش ارتباطات 
اقتصادي با اين کش��ور کرد بطوريکه حجم روابط در يکس��ال 
گذشته ۶۰ درصد افزايش يافته است. آمارها نشان مي دهد که 
صادرات دانمارک به ايران در س��ال ۲۰۱۵ حدود ۱۶۸ ميليون 
يورو بوده که اين رقم در ۱۰ ماه نخس��ت س��ال ۲۰۱۶ افزايش 
يافته و به ۲۲۲.۵ ميليون يورو رسيده است. براساس اين گزارش، 
صادرات ايران به دانماک هم در سال ۲۰۱۵ معادل ۶.۵ ميليون 
يورو بوده که اين رقم در ۱۰ ماه نخس��ت س��ال ۲۰۱۶ افزايش 

يافته و به ۱۰ ميليون يورو رسيده است.

کيفيت و خدمات پس از فروش خودروها
مورد رضايت نيست

رئيس سازمان حمايت مصرف کنندگان و توليدکنندگان با اعلام 
اينکه خودروساز حق ندارد به مصرف کننده بگويد در مقابل اين 
مبلغ همين خودرو هم خوب است، گفت: در حال حاضر نحوه 
کيفيت و خدمات پس از فروش شرکت هاي خودروسازي اصلا 
مورد رضايت مردم نيست. به گزارش تسنيم، سيدمحمود نوابي 
با اشاره به اينکه پرداخت خسارت بايد يکي از اولويت هاي اصلي 
شرکت هاي خودروساز براي جذب مشتري باشد، اظهار داشت: 
بحث مشتري مداري بايد در اولويت کاري خودروسازان باشد ما 
تا کي بايد با استانداردهاي جهاني فاصله داشته باشيم. وي با 
اشاره به آيين نامه حقوق مصرف کنندگان خودرو که با تاخيري 
3 ساله اخيرا به تصويب معاون اول رئيس جمهور رسيده است، 
افزود: در برخي از مواد اين آيين نامه ما کيلومترها و گارانتي ها 
را براي خودروها کاهش داده ايم. اين در حالي است که ما بايد 
با استانداردهاي بين المللي خود را مطابقت دهيم نه آنکه حتي 
استانداردهاي خودروهاي وارداتي را در برخي از موارد کاهش 

داده و مطابق با معيارهاي خود کنيم. 

سرمقاله

صنعتفولادنيازمندبازارفروش
ادامه از صفحه 1

...و ت��وان تولي��د آنها را نداريم، ناچار مي ش��ويم دلارهاي نفتي 
را ب��راي خري��د م��واد اولي��ه از جمله ورق، ش��مش و ديگر انواع 
محص��ولات هزين��ه کني��م. به همين دليل بايد به س��وي توليد 
برويم زيرا توليد فولاد در ايران مي تواند وابستگي به واردات اين 
محصولات را کاهش دهد. اکنون دولت يازدهم اهميت ويژه اي 
براي فولادسازي ها قايل شده و برنامه راه اندازي کارخانه هاي 
بسياري را در دستور کار دارد. چشم انداز اين حرکت، رسيدن به 
توليد ۵۵ ميليون تن فولاد در کشور است. اکنون سوال اينجاست 
که چرا در بين اين همه صنعت،  بايد به سوي فولاد برويم؟ بارها 
شاهد نگراني هاي مسوولان از خام فروشي بوديم و يکي از اين 
خام فروش��يها، س��نگ آهن است. ايران با داشتن معادن بزرگ 
سنگ آهن و گردش مالي و اشتغالزايي که در معادن سنگ آهن 
وجود دارد، توليد قابل توجهي در سنگ آهن دارد، اما خام فروشي 
آن اش��تباه بزرگي اس��ت. امروزه عيار سنگ آهن صادراتي بايد 
بيش از ۶۰ درصد باشد تا براي صادرات مورد استقبال قرار گيرد. 
بناب��ر اين همراه س��نگ آه��ن 4۰ درصد خاک و ضايعات صادر 
مي ش��ود که هزينه حمل و نقل خاک را نيز مي پردازيم. نتيجه 
اينکه اگر بتوانيم س��نگ آهن را در کش��ورمان تبديل به فولاد 
کنيم، اول اينکه هزينه صادرات خاک را نمي پردازيم، دوم اينکه 
با ايجاد کارخانه هاي فولاد، اشتغال ايجاد مي کنيم و سوم اينکه 
صنعتي پايدار را ايجاد مي کنيم که مي توان براي آن برنامه ريزي 
دراز مدت داشت. نکته مهمتر اينکه رهبر معظم انقلاب بارها بر 
کاهش وابستگي اقتصاد کشور به نفت تاکيد کردند و اين امر در 
بودجه س��الانه و برنامه هاي توس��عه نيز تاکيد شده، اما در عمل 
اتفاق خاصي نيفتاده اس��ت. اينکه هنوز وابس��تگي به نفت ادامه 
دارد، به دليل آن اس��ت که نتوانس��ته ايم درآمدي جايگزين نفت 
تعريف کنيم. هرگاه که سعي کرديم از درآمدهاي نفتي فاصله 
بگيريم،  با کسري بودجه رو به رو شديم و کار به جايي رسيد که 
ذخاير س��الهاي گذش��ته را برداشت کرديم. بنابراين بايد به فکر 
درآمدهاي جايگزين نفت باشيم که معادن ظرفيت خوبي است. 
اما قرار نيس��ت که خام فروش��ي کنيم و چون به دنبال فراوري 
هستيم، صنعت فولاد مي تواند حلقه مفقوده صادرات سنگ آهن 
به خارج و واردات محصولات فولادي باشد. نکته اي که نبايد 
ناديده گرفت، تعريف بازار فروش به دنبال توسعه صنعت فولاد 
کشور است. بايد مراقب باشيم که قرار نيست صنعت فولاد به 
روزگار کارخانه هايي همچون ماکاروني تبديل شود که در يک 
مقطع به اندازه اي مجوز احداث اين کارخانه ها را صادر کرديم، 
که خريداري براي توليدات آنها نداشتيم و به ناچار اين کارخانه ها 
يکي پس از ديگري تعطيل شد. اکنون نيز بايد همزمان با ايجاد 
کارخانه هاي جديد فولاد، به فکر بازاريابي جهاني باش��يم. بايد 
به خاطر داشته باشيم که صنعت ساخت و ساز در رکود است و 
بسياري از صنايع ديگر با ظرفيت پايين کار مي کنند يا تعطيل 
شده اند. بنابر اين توليد فولاد بايد خريدار داشته باشد و همزمان 

با تقويت توليد، به فکر تقويت بازاريابي باشيم.

پيشخوان

صنعت،معدن،تجارت

گ�روه صنع�ت، مع�دن و تجارت- س�عید قلیچی: 
بزرگتري��ن گردهماي��ي صنعت ف��ولاد ايران روز 
گذشته در سالن همايش هاي صدا و سيما آغاز به 
کار کرد، همايش��ي که علاوه بر نعمت زاده، وزير 
صنعت، معدن و تجارت و مهدي کرباسيان، رئيس 
هيات عامل ايميدرو، حجت الاسلام ناطق نوري 

نيز به عنوان ميهمان ويژه در آن حضور داشت.
ب��ه گزارش تجارت آنلاي��ن، صنعت فولاد ايران 
ب��ا چالش هاي متع��ددي مواجه اس��ت. از جمله 
چالش هاي پيش روي صنعت فولاد ايران، فناوري 
قديمي اس��ت. چالش ديگر، مکان يابي طرح هاي 
فولادي است. براساس طرح جامع فولاد، بهترين 
مکان توسعه در کنار درياهاي جنوبي کشور خواهد 
بود. سومين چالش مهم پيش روي صنعت فولاد 
کش��ور همچنين کمبود زيرساخت هاست. کمبود 
زيرس��اخت به خصوص در بخش ريلي در بخش 
مع��دن و صنايع معدني مش��هود اس��ت و هزينه 
تامي��ن آن را ب��الا مي ب��رد. با اين حال آنطور که از 
صحبت هاي مسئولان در اين همايش مشخص 
اس��ت، برنامه ريزي براي افزايش توليد و بيش��تر 
ش��دن س��هم ايران از بازارهاي جهاني فولاد در 

دستور کار قرار دارد. 
روز گذشته حجت الاسلام علي اکبر ناطق نوري، 
عضو تشخيص مصلحت نظام در هفتمين همايش 
فولاد کش��ور با بيان اينکه براي خروج از اقتصاد 
تک محور بايد روي کيفيت و فرآوري مواد معدني 
کار کنيم، گفت: فروش قله اي سنگ، اقدام زشتي 
اس��ت که بايد از آن جلوگيري ش��ود. ناطق نوري 
اظهار داشت: کشورهاي پيشرفته بخش مهمي از 
تولي��د ف��ولاد جه��ان را دراختيار دارن��د و يکي از 
شاخص هاي توسعه يافتگي در دنيا، مصرف فولاد 
است. وي با اشاره به ظرفيت ۵۰ ميليارد تني ذخاير 
معدني کش��ور، افزود: اين مسئله مي تواند يکي از 
نهادهاي مستحکم اقتصاد مقاومتي باشد. رئيس 
دفتر بازرس��ي رهبر معظم انقلاب اسلامي گفت: 
اگر نتوانيم امنيت را براي سرمايه گذار فراهم کنيم، 
س��رمايه از کشور خارج مي شود و سرمايه گذاران 
خارجي هم از حضور در ايران استقبالي نخواهند 

کرد.
نجات كشور از اقتصاد تك محوري ���

عضو مجمع تشخيص مصلحت با بيان اينکه در 
اقتصاد ملي، ش��اخص هايي مانند رشد اقتصادي، 
توليد ملي، ايجاد اشتغال و کاهش وابستگي مدنظر 
است، گفت: اگر اين مسائل محقق شوند، اقتصاد 
کشور مستحکم خواهد شد و از تک محوري نجات 
مي يابي��م. ناط��ق نوري با بيان اينکه تکيه اقتصاد 
بر نفت باعث مي ش��ود س��هم نس��ل هاي آينده را 
مصرف کنيم، گفت: در بخش آب نيز گفته مي شود 
که س��هم چند نس��ل بعد از خودمان را هم مصرف 
کرده اي��م که دليل اين اتف��اق، بهره برداري هاي 
بي رويه و حفر چاه هاي غيرمجاز بوده اس��ت. وي 
اقتصاد تک محوري را آسيب پذير دانست و گفت: 
صنايع معدني بايد جايگزين نفت شوند تا اقتصاد 
کش��ور از تک محوري نجات يابد. ناطق نوري با 
اش��اره ب��ه پيش بيني تولي��د ۵۵ ميليون تن فولاد 
تا س��ال ۱4۰4 افزود: خوش��بختانه براي مصرف 
داخل��ي مي ت��وان ۲۵ تا 3۰ ميليون تن فولاد را در 
اي��ن چش��م انداز درنظر گرفت ک��ه بايد ۲۰ تا ۲۵ 
ميليون تن نيز صادرات داشته باشيم. عضو مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام با تأکيد بر لزوم تقويت 
کيفيت محصولات و فرآوري مواد معدني، گفت:  
در غي��ر اي��ن صورت، از بازاره��اي جهاني حذف 
خواهيم شد. وي ادامه داد: اگر کيفيت محصولات 
رقابتي نشود، از بازارهاي جهاني عقب مي افتيم، 

مازاد توليدات در انبارها پر مي ش��ود و کارخانه ها 
ورشکست خواهند شد. به گفته ناطق نوري، خروج 
از اقتصاد تک محوري، نيازمند توجه به کيفيت و 

فرآوري مواد معدني است. 
رشد 10 درصدي صنعت فولاد در ���2016

همچني��ن وزي��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در 
صحبت هاي روز گذشته خود با بيان اينکه در سال 
۲۰۱۶ رش��د جهاني فولاد در دنيا تنها يک درصد 
بوده، گفت: در اين ش��رايط، ايران ۱۰ درصد رش��د 
را تجرب��ه ک��رد. محمدرضا نعمت زاده در هفتمين 
همايش فولاد با بيان اينکه ايران رتبه ش��انزدهم 
در حوزه فولاد را در جهان کسب کرده و توانستيم 
در س��ال ۲۰۱۶ که رش��د جهاني فولاد يک درصد 
بوده، توليد خود را ۱۰ درصد نسبت به سال ۲۰۱۵ 
افزايش دهيم. وزير صنعت، معدن و تجارت اضافه 
کرد: اميدواريم با اين روند، پيش رويم و در حوزه 
فولاد، بيش از اين حرف براي اين داشته باشيم؛ 
اين در حالي اس��ت که دولت قصد و عملش اين 
نيست که در خلا تصميم بگيرد و مي خواهد منطق 

را حاکم کند.
رش�د در تم�ام بخش ه�اي زنجی�ره تولی�د  ���

فولاد
نعمت زاده با اشاره به طرح جامع فولاد نيز تصريح 
کرد: طرح جامع دو سال و نيم در رفت و برگشت و 
مطالعه زمان برد، ولي در طي جلسات، بازنگري آن 
هنوز هم ادامه دارد و مرتب بايد با شرايط جهاني 
اين طرح را به روزرساني کنيم. بر اين اساس امروز 
کنسانتره به 4۵ ميليون تن ظرفيت رسيده ايم که 
۶۰ درصد رش��د را نس��بت به ۲۸ ميليون تن سال 
۹۲ داشته ايم. وي ادامه داد: در زمينه گندله از ۲۱ 
ميليون تن به 3۵ ميليون تن رسيديم که ۶۶ درصد 

رش��د را نش��ان مي دهد، اين در حالي است که اين 
دو حلقه بيشترين کمبود را در زنجيره توليد فولاد 
داش��تند ولي اين رشد حاصل شد، همچنين آهن 
اس��فنجي از ۱۹ به ۲۷ ميليون تن و ش��مش از ۲4 
ب��ه 3۱ و ن��ورد از 3۱ به 3۷ رس��يده ايم. اين عضو 
کابينه يازدهم گفت: توليد سنگ آهن کشور از ۶۲ 
به ۷۵ ميليون تن رسانده ايم پس توليد فعلي بايد دو 
برابر شود، بر اين اساس بايد روي معدن متمرکز 
ش��ده و به همين دليل از اکتش��اف معدن ش��روع 
کرده ايم، در اين ميان فعاليت هاي گسترده اي در 

معدن انجام شده است.
اختص�اص ���2 درص�د ب�ازار ف�ولاد جه�ان به 

ايران
وزير صنعت، معدن و تجارت اظهار داش��ت: بايد 
به س��مت ارزش افزوده بيش��تر حرکت کنيم، در 
حاليک��ه برخي گله دارند که برخي هدفگذاري ها 
بلندپروازي اس��ت، اين در حالي اس��ت که معادن 
م��ا جوابگو در درازمدت نباش��د، ولي يقين داريم 
که معادن ما بس��يار اس��ت، به نحوي که معادن 
زيرزميني نيز بايد اکتش��اف ش��ود و مطابق با دنيا، 
مورد بهره برداري قرار دهيم. نعمت زاده ادامه داد: 
اينک��ه ب��ه حدود 3 درصد تولي��د جهاني در حوزه 
معادن برسيم، حق ايران است. اين در حالي است 
که مصرف فولاد ايران در تمام صنايع و س��اخت 
و ساز، بايد گسترش دهد، البته به اين معنا نيست 
که س��ازه هاي بتني را به فلزي تبديل کنيم، اين 
در حالي اس��ت که س��ازه هاي بتني در کش��ور کم 
است. وي اظهار داشت: اگر دو درصد بازار فولاد 
در دنيا به ايران اختصاص يابد، اتفاق خاصي نيست 
و رس��اندن آن از ي��ک درص��د فعلي به دو درصد، 
چيزي نيست؛ اما اگر بخواهيم به ۱۰ درصد برسيم، 

بايد در بازار رقابتي تلاش کنيم؛ البته در اين ميان 
بانک ها نيز نگران بازار هس��تند، در حاليکه ما به 
آنه��ا اطمين��ان مي دهيم که مي توانند به اين بازار 

اطمينان کنند.
حركت به سوي تولید فولاد آلیاژي در كشور ���

ب��ه گفت��ه نعم��ت زاده، باي��د ورق اس��تينلس 
استيل)ضدزنگ( را در کشور توليد کنيم، اين هم 
کار س��ختي نيس��ت و بايد کار را به نحوي پيش 
بري��م ک��ه در اين حوزه نيز پيش��رفت هاي خوبي 
داشته باشيم. بايد به سمت فولادهاي مخصوص 
و آلي��اژي حرک��ت کنيم و در کنار آن، توليد فولاد 
عادي را نيز ادامه دهيم. اين عضو کابينه يازدهم 
تصريح کرد: در اين ميان بايد روي مصرف انرژي 
و صرفه جويي کار جدي در صنعت فولاد صورت 
گي��رد، اين کار ممکن اس��ت ک��ه هزينه ابتدايي 
سرمايه گذاري را اندکي بالا برد، اما در آينده بازار 
رقابتي اس��ت و موضوع قيمت تمام ش��ده حرف 

اصلي را مي زند.
افق روش�ن دس�تیابي به اهداف چش�م انداز  ���

1404
در بخش ديگري از هفتمين همايش فولاد مهدي 
کرباسيان، معاون وزير صنعت با تشريح جزئيات 
پيش��رفت هف��ت طرح ف��ولادي گفت: در بخش 
اکتشاف کم کار شده که در صدد جبران آن هستيم. 
رئي��س هيات عامل ايميدرو با بيان اينکه صنعت 
فولاد ايران در دهه پنجم خود به سرمي برد، گفت: 
طي اين س��ال ها به رغم کوش��ش هاي بسياري 
ک��ه ب��ه عمل آم��ده، نبود ت��وازن، دغدغه اي نزد 
سياس��تگذاران و کارشناس��ان اين صنعت ايجاد 
ک��رده ب��ود. اما در دولت يازده��م، تلاش زيادي 
ش��ده تا توس��عه اي متوازن و برمبناي ملاحظات 

زيرس��اختي، زيس��ت محيطي توام با مس��ئوليت 
اجتماعي صورت گيرد؛ بر همين اساس، افق اين 
مسير، دستيبابي به ظرفيت توليد ۵۵ ميليون تن 
فولاد در افق ۱4۰4 است. کرباسيان با بيان اينکه 
ايران در برنامه چش��م انداز ۲۰ س��اله خود طبق 
طرح جامع فولاد، دس��تيابي به ظرفيت توليد ۵۵ 
ميلي��ون تن فولاد را هدفگ��ذاري کرده، تصريح 
ک��رد: با توجه به برنامه ريزي هاي صورت گرفته، 
اين برنامه قابل تحقق اس��ت؛ اما براي رس��يدن 
به اين اهداف چش��م انداز، نياز به 3۰ ميليارد دلار 

سرمايه گذاري داريم.
ظرفیت تولید فولاد كشور تا سال آينده ���

ب��ه گفت��ه رئيس هيات عام��ل ايميدرو، در بخش 
ف��ولاد خ��ام، ظرفيت فعلي ۲۷ ميليون تن. نياز به 
توسعه ۲۸ ميليون تني تا چشم انداز است؛ ضمن 
اينکه در بخش آهن اسفنجي نيز ظرفيت فعلي ۲۵ 
ميليون تن است و نياز به توسعه 33 ميليون تني 
ديگر تا چشم انداز داريم؛ در عين حال، در بخش 
گندله ظرفيت فعلي ۲3 ميليون تن بوده و نياز به 
توس��عه 3۲ ميليون تني جديد تا چشم انداز داريم. 
وي با بيان اينکه در بخش کنسانتره نيز ظرفيت 
فعلي 43 ميليون تن اس��ت و نياز به توس��عه 43 
ميليون تني ديگر تا چشم انداز داريم، خاطرنشان 
کرد: س��ال آينده به ظرفيت توليد 3۲ ميليون تن 
فولادخ��ام، 3۵ ميلي��ون تن آهن اس��فنجي، 4۲ 
ميلي��ون تن گندل��ه، ۵۰ ميليون تن کنس��تانتره 
مي رسيم که اين حاصل تکميل زنجيره فولاد در 
کش��ور است. کرباسيان ادامه داد: براساس برنامه 
شش��م توس��عه اقتصادي، متوسط رشد اقتصاد ۸ 
درصد و متوسط رشد معدن ۸.۸ درصد و متوسط 

رشد صنعت ۹.3 درصد است. 
حركت به س�وي تولی�د محصولات با ارزش  ���

افزوده بالا
کرباس��يان ب��ا تش��ريح مزيت ه��اي توليد فولاد 
در اي��ران خاطرنش��ان ک��رد: از جمله مزيت هاي 
تولي��د ف��ولاد در ايران، ب��ازار مصرف بزرگ و رو 
به رشد منطقه اي و واردات 34 ميليون تني فولاد 
کش��ورهاي اين منطقه است. رئيس هيات عامل 
ايميدرو ادامه داد: توليد محصولات با ارزش افزوده 
بالاتر از اهداف صنعت فولاد کش��ور اس��ت. وي با 
اش��اره به افزايش چش��م گير صادرات در زنجيره 
مع��دن و صناي��ع معدني خاطرنش��ان کرد: ورود 
تجهيزات و ماش��ين آلات مورد نياز به کش��ور و 
فعال شدن طرح هاي معدني و صنايع معدني کشور 
اعم از طرح هاي ايميدرو و ساير طرح هاي بخش 

خصوصي را نبايد از ياد برد.
جزئیات فاينانس هاي جديد معدني ���

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت از گش��ايش 
فاينانس ه��اي زي��ر ۱۰۰ ميلي��ون ي��ورو ب��راي 
پروژه ه��اي معدني خب��ر داد و گفت: ۱.۸ ميليارد 
يورو فاينانس در حوزه فولاد از چين استفاده شد. 
کرباس��يان گفت: خوشبختانه ايميدرو ۱.۸ ميليارد 
يورو فاينانس در حوزه فولاد ايميدرو استفاده کرد؛ 
ضم��ن اينک��ه در حوزه آلومني��وم جنوب نيز يک 
ميليارد از طرح فاينانس چين استفاده شده است. 
رئي��س هيات عامل ايمي��درو ادامه داد: به تازگي 
ني��ز ف��ولاد مبارکه بعد از س��فر رئيس جمهور، دو 
تا س��ه قرارداد را براي طرح توس��عه هرمزگان و 
مبارک��ه نهاي��ي کرده و در آينده نزديک خبرهاي 
مربوط به آن نيز اعلام خواهد ش��د. وي تصريح 
کرد: در رابطه با س��رمايه گذاري روي مهدي آباد 
نيز که کنسرسيوم تشکيل شده، يک ميليارد دلار 
سرمايه گذاري نياز است که ظرف دو هفته آينده 

قرارداد آن امضاء مي شود.

افزايش 35 درصدي مبادلات تجاري با پاکستانتوليد رقابتي شرط ورود به بازار جهانيتوقف توليد برخي خودروها تا سال ۹۷
رئيس س��ازمان ملي استاندارد از توقف 
توليد برخي خودروها در س��ال ۹۷ خبر 
داد. ني��ره پيروزبخ��ت با اع��لام اينکه 
بحث استانداردس��ازي خودرو و افزايش 
اس��تانداردها در دس��تور کار س��ازمان 

حمايت قرار گرفته اظهار داشت: براساس اين موضوع در نهايت 
با همکاري وزارت صنعت تا سال ۹۷ با توجه به اقدامات انجام 
شده استاندارد خودرو به ۸۵ رسيده است و تا سال ۹۷ قطعا توليد 
برخي خودروها با پارامترهاي اين اس��تانداردها مطابقت نداشته 

و متوقف خواهد شد.
 وي گف��ت: م��ا نظ��ارت خودرو بر اس��تانداردهاي اين خودروها 
براساس استاندارد اروپا انجام مي دهيم به نحوي که اگر مشکلي 

در اين رابطه به وجود آمد حتما اعلام خواهيم کرد. 

يک کارشناس صنعت خودرو گفت: توليد 
خ��ودروي رقابتي اصلي ترين ملاک ورود 
به بازارهاي جهاني است بنابراين بايستي 
تکنولوژي ه��اي نوين توليد وارد صنعت 
خودروسازي ايران شود. داوود اسماعيلي 

افزود: تکنولوژي هاي توليد صنعت خودروسازي داخلي قديمي هستند 
و توان توليد خودروهاي باکيفيت را ندارند. وي در ادامه تصريح کرد: 
نبود تکنولوژي هاي توليد و نيروي متخصص به مهمترين مشکلات 
صنعت خودروسازي ايران تبديل شده و رفع آنها در گرو حمايت هاي 
دولت، مسئولين و مصرف کنندگان است. وي افزود: اعمال محدوديت 
واردات و افزايش تعرفه واردات خودرو مي تواند راهکاري موثر براي 
رفع اين معضل باشد ولي در برخي مواقع اين محدوديت ها از نظر 

اقتصادي موجب ضرر رساندن به مصرف کنندگان مي شود.

س��فير ايران با اعلام خبر افزايش 3۵ 
درصدي حجم مبادلات تجاري ايران 
و پاکس��تان در ۹ ماه اخير، گفت: اين 
مهم به رغم موانع و مش��کلاتي مانند 
باقي ماندن برخي آثار تحريم ها از جمله 

فعال نبودن کانال هاي بانکي ميان دو کشور انجام شده و بيانگر 
وجود پتانسيل هاي عظيم براي جهش در حجم روابط اقتصادي 

و مبادلات تجاري در آينده اي نزديک است.
 مه��دي هنردوس��ت درب��اره حجم مبادلات دو کش��ور گفت: 
آمار تجارت دو س��ويه رس��مي ميان ايران و پاکستان از ابتداي 
س��ال جاري ت��ا پاي��ان آذر ماه، در مجم��وع ۸۰۵ ميليون دلار 
بوده که از اين رقم، ۵۷3 ميليون دلار سهم صادرات ايران به 

پاکستان بوده است.

قائ��م مق��ام رنو در حوزه طراح��ي محصول از احتمال 
ايجاد مرکز طراحي اين خودروساز فرانسوي در ايران 
خبر داد. به گزارش ايس��نا، لورنس ون دن اکر اظهار 
ک��رد: رن��و هم اکنون در حال مطالعه براي بازار ايران و 
امکان س��نجي درباره ايجاد مرکز طراحي خود در اين 

کشور است.
 وي با بيان اينکه رنو علاوه بر پاريس در چند کش��ور 
از جمله هند و کره جنوبي مرکز طراحي خود را ايجاد 
کرده اس��ت، خاطرنش��ان کرد: هدف از ايجاد مراکز 
طراحي خودرو در کشورهاي مختلف، آشنايي با سلايق 
و نيازهاي مردم در کش��ورهاي هدف اس��ت. قائم مقام 
رنو در حوزه طراحي محصول هدف از س��فر به ايران 
را آش��نايي بيش��تر با ذائقه مصرف کنندگان ايراني و 

نيازهاي بازار ايران عنوان و اظهار کرد: فرايند طراحي 
ي��ک خ��ودروي جديد از ابتدا تا انتها حدود چهار س��ال 
زمان مي برد.  وي ادامه داد: در سال اول طراحي يک 
خ��ودروي جديد مطالع��ه در زمينه ويژگي هاي فني و 
مشخصات خودرو با توجه به روند تکنولوژي و نيازهاي 
مشتريان صورت مي گيرد. پس از آن حدود ۱۰ تا ۱۵ 
طراحي اوليه انتخاب ش��ده و و از اين تعداد حدود دو 
تا س��ه ماکت خودرو در ابعاد واقعي س��اخته مي ش��ود. 
ون دن اکر افزود: از دو تا س��ه ماکت س��اخته ش��ده در 
نهايت يکي به عنوان محصول نهايي انتخاب ش��ده و 
پس از آن فرايند صنعتي سازي خودرو آغاز و حدود دو 
سال طول مي کشد تا خودروي طراحي شده تبديل به 

محصول نهايي و قابل استفاده شود.

احتمال ايجاد مركز طراحي رنو در ايران
رئي��س مرکز برنامه ريزي و نظارت بر دخانيات کش��ور 
ضم��ن اع��لام برآورد قيمتي س��يگارهاي قاچاق براي 
نخستين بار، از کاهش برآورد قاچاق سيگار در ۱۰ ماهه 
سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد. علي 
اصغر رمزي در گفتگو با ايسنا، برآورد قاچاق سيگار طي 
۱۰ ماهه س��ال ۱3۹4 را ۹.۶ ميليارد نخ اعلام و اظهار 
کرد: برآورد قاچاق در ۱۰ ماهه س��ال جاري نس��بت به 
مدت مش��ابه س��ال قبل ۵.4 ميليارد نخ کاهش يافته که 
نشان دهنده کاهش 44 درصدي کاهش قاچاق سيگار 
از ابتداي س��ال جاري تا دي ماه اس��ت. وي درخصوص 
ارزش سيگارهاي قاچاق نيز اظهار کرد: با توجه به تفاوت 
بسيار زياد قيمت سيگارهاي قاچاق با نشان هاي متفاوت 
تجاري که حدود قيمت آن از ۱۰۰ تا ۱۲۰۰ تومان است، 

در صورتي  که قيمت متوسط تقريبي 3۰۰ تومان براي 
هرنخ در نظر گرفته ش��ود مي توان بطور تقريبي ارزش 
سيگارهاي قاچاق برآوردي ۱۰ ماهه سال ۱3۹4 را حدود 
3۰۰۰ ميليارد تومان برآورد کرد. رئيس مرکز برنامه ريزي 
و نظارت بر دخانيات کش��ور افزود: علاوه بر اين ارزش 
تقريبي س��يگارهاي قاچاق طي ۱۰ ماهه س��ال ۱3۹۵ 
ح��دود ۱۷۰۰ ميلي��ارد تومان و کاهش 44 درصدي آن 
که حدود 4.۲ ميليارد نخ است حدود ۱3۰۰ ميليارد تومان 
برآورد شده است. رمزي گفت: برآورد قاچاق با فرمول کم 
کردن برآورد مصرف س��يگار از مجموع واردات و توليد 
اين محصول به دست مي آيد، بنابراين با احتساب برآورد 
قاچاق در ۱۰ ماهه سال جاري نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 44 درصد کاهش يافته است.

برآورد ۳000 میلیارد توماني قاچاق سیگار در 10 ماه

مهندسمقدسزاده،مديرعاملشركتسرمايهگذاريخانهسازيايرانمطرحكرد

ساختبيمارستانهاينسلپنجمنقطهعطفيدرمسيربيمارستانسازيكشور
نمايشگاه ”صندوق هاي بازنشستگي پيشران توسعه ملي” براي 
نخس��تين بار در محل مصلي تهران برگزارگرديد. به گزارش 
خبرنگار روزنامه تجارت در کنار برگزاري نمايش��گاه نشس��ت 
خبري با حضور آقاي مهندس مقدس زاده، مديرعامل ش��رکت 
س��رمايه گذاري خانه س��ازي ايران و آقاي دکتر همتي معاون 
درم��ان س��ازمان تامين اجتماعي براي پاس��خگويي به برخي 
موضوع��ات در زمين��ه هتلين��گ بيمارس��تاني در ايران برگزار 

گرديد.
در ابت��دا اي��ن نشس��ت خب��ري آق��اي مهندس مق��دس زاده، 
مديرعامل ش��رکت س��رمايه گذاري خانه س��ازي ايران با اشاره 
به موضوع ارتقاء هتلينگ بيمارس��تاني در ايران خاطرنش��ان 
کرد: س��اخت بيمارس��تان هاي نس��ل پنجم نقط��ه عطفي در 
مس��ير بيمارستان سازي کش��ور خواهد بود. وي گفت: شرکت 
س��رمايه گذاري خانه س��ازي ايران به عنوان بزرگترين شرکت 
بيمارستان س��از در س��طح خاورميانه و ايران براي عملي کردن 

موضوع فوق با 3۶ ش��رکت معتبر خارجي وارد مذاکره ش��د که 
تقريبا 4۸۰۰ نفر س��اعت براي انتخاب ش��رکت برتر کار انجام 
گرفت و براي گزينش شرکت مورد نظر ملاک هايي همچون 
س��ابقه درخش��ان در س��طح بين المللي مورد توجه قرار گرفت 
و در نهايت ش��رکت وامد از کش��ور اتريش با ۵۲ س��ال س��ابقه 
انجام کار بيمارستان س��ازي براي کار ساخت بيمارستان شيراز 
انتخاب گرديد و اين قرارداد با حجم ۱۸۰ ميليون يورو به امضاء 

طرفين رسيد.
 مق��دس زاده در ادام��ه اظهار داش��ت: حضور س��رمايه گذاران 
خارجي در امر س��اخت بيمارس��تان و س��رمايه گذاري آنها در 
اين مقوله مي تواند موجب گردد که بخش��ي از بودجه س��ازمان 
تامين اجتماعي در افزايش سرانه خدمات ديگر در اختيار بيمه 

شوندگان قرار گيرد.
در بخش ديگري از اين نشس��ت خبري دکتر همتي، معاونت 
درم��ان س��ازمان تامي��ن اجتماعي نيز با تش��کر از تلاش هاي 

کارکنان و مديران ش��رکت س��رمايه گذاري خانه س��ازي ايران 
يادآور شد که ماحصل اين تلاش ها وجود ۸۰ بيمارستان تامين 
اجتماعي مي باشد که شاخص ترين آنها بيمارستان ميلاد است 
و تعداد ۹ بيمارستان و تعدادي مراکز درماني نيز در حال ساخت 
مي باش��د. وي انجام کار س��اخت پلي کلينيک تخصصي ش��هر 
باف��ق را در م��دت ۱4 م��اه و منطبق بودن آن با اس��تانداردهاي 
بين المللي را نش��انه مس��ئوليت پذيري اين ش��رکت دانست که 
توانس��ته پروژه اي را باکيفيت قابل قبول در مدت زماني کمتر 

از مدت مقرر به انجام رسانده و تحويل نمايد. 
همتي در ادامه به ساخت بيمارستان هاي نسل پنجم در کشور 
اشاره کرد و گفت که اين کار توسط شرکت وامد در ايران و با 
ساخت بيمارستان شيراز به انجام خواهد رسيد و اين کار نقطه 
عطفي در مس��ير بيمارستان س��ازي کش��ور خواهد بود.درپايان 
اين برنامه از مفاخر ش��رکت س��رمايه گذاري خانه سازي ايران 

تجليل گرديد.

در بزرگترين گردهمايي فولاد کشور رونمايی شد؛

درخشش فولاد ايران
نعمت زاده: بايد به سهم 3درصدي توليد موادمعدني جهان برسيم
کرباسيان: ۱/۸ ميليارد يورو فاينانس در حوزه فولاد جذب شد


